
Datasys Unified Messaging System
Cílem firmy Datasys je vstoupit na zahraniční trhy s novými produkty prostřednictvím partnerské sítě, kterou

již několik let rozvíjí v rámci prodeje svého úspěšného produktu FaxChange. V únoru byla podepsána partnerská
smlouva s nadnárodní společností Enterprise International (EI), která po testování řady faxových systémů 
vybrala právě FaxChange jako nejvhodnější a bude jej prodávat prostřednictvím všech svých poboček.

Nové produkty společnosti Datasys zahrnují systém pro vysílání SMS zpráv z prostředí elektronické pošty 
MobilChange a VoiceChange pro vývoj hlasových aplikací.

MobilChange 2.0 značně rozšiřuje první verzi produktu. Hlavní změny jsou především v širší podpoře 
hardwaru a v rozšíření skriptového jádra, které umožňuje vývoj speciálních aplikací. Některé banky již testují 
MobilChange pro použití v technologické části GSM bankovního systému.

VoiceChange 2.0 je především multijazykový IVR (Integrated Voice Response, nástroj umožňující tvorbu 
hlasových informačních systémů, tedy “přes telefon”). Došlo ke změně jádra systému, aby partneři měli možnost 
snadno implementovat různá národní specifika.

Datasys, Praha
Errata

V minulém čísle jsme v článku Čvrtmetráci nesprávně uvedli název monitoru Philips. Přestože na monitoru 
samém je na čelní masce uveden typ Philips 109B, správné označení zní Philips 109B10. Výroba modelu 109B 
byla ukončena v posledním čtvrtletí loňského roku a na jeho místo nastoupil model 109B10. Za uvedenou 
nepřesnost se společnosti Konsigna, firmě Philips a samozřejmě také vám, čtenářům, omlouváme.

konference ”Virus” přechází v konferenci ”SECURITY 2000”
SECURITY 2000

Již od roku 1992 pořádá společnost AEC každé dva roky dvoudenní konference, věnované 
problematice počítačových virů, antivirové ochraně a související problematice. V minulých letech (”VIRUS 
´92”, ´94, ´96 a ´98) byly postupně doplňkovými tématy ústředního antivirového motivu budování počítačových 
sítí, nastupující fenomén jménem internet a v posledních dvou ročnících narůstající význam bezpečnosti dat a 
problematika šifrování.

Výjimečný rok 2000 se stává přelomem i v tradici konání těchto konferencí. Mediálním partnerem 
společnosti AEC a spoluorganizátorem konference bude od nynějška vydavatelství Vogel    Publishing, s. r. o., a 
původní název se mění na výstižnější: ”SECURITY 2000”. Odpovídá to soudobému vývoji, kdy je antivirová 
ochrana součástí daleko širšího tématu zabezpečení elektronických dat.

Jinak by měla konference SECURITY 2000 plně navázat na úspěšnost svých předchůdkyň, nejen pokud 
jde o návštěvnost (účast na každé z předchozích ročníků konferencí ”Virus” se pohybovala v průměru kolem 500
hostů), ale i pokud jde o přínos svým návštěvníkům. Tomu odpovídá skladba dvoudenního programu.

Těžiště prvního dne bude ležet tradičně ve virové problematice. Dnešní viry a metody jejich šíření totiž 
nedovolují, aby toto téma zevšednělo. Naopak, s exponenciálně rostoucím využíváním Internetu a propojováním
sítí se objevují stále rafinovanější viry se stále narůstajícími možnostmi a rychlostmi svého šíření. Proto bude 
snahou organizátorů a přednášejících postihnout tento problém v celém spektru dostatečně fundovaně a přitom 
srozumitelně, aby si každý účastník odnesl aktuální vědomosti do praktického života. Na konci prvního dne by 
měl být každý dostatečně teoreticky vyzbrojen do dalšího boje s tímto již trvalým ohrožením bezpečnosti 
počítačových dat.

Druhý den konference bude věnován datové bezpečnosti založené na moderní kryptografii, elektronickém 
podpisu, certifikaci a dalších bezpečnostních aspektech ”života v kyberprostoru”. Pro organizátory je satisfakcí, 
jakým způsobem je dnes problematika bezpečnosti ”medializována”. Odpovídá to prognózám rostoucího 
významu ochrany dat z dřívějších ročníků konferencí. Dnes již nejsme na pochybách, že je to téma pro široký 
okruh lidí, zodpovědných za provoz počítačové techniky. I druhý den půjde o to, nabídnout všem posluchačům 
ucelený pohled na rizika i možnosti zajištění bezpečnosti informací v našem stále digitálnějším prostředí.

Konference proběhne ve dnech 1. a 2. června 2000 v Praze v Národním domě na Vinohradech. Přednášet 
budou, jak se stalo zvykem, přední specialisté z oboru, z bezpečnostních firem i ze státní správy. K přihlášce 
k účasti využijte korespondenční kupon uvnitř časopisu. Další informace naleznete na 
adrese:www.security2000.cz, kde budete moci sledovat i průběh postupu příprav konference.

Na shledanou na SECURITY 2000 v Praze !
Milan Černoch, AEC, spol. s r. o.

Program konference SECURITY 2000          1. a 2. června 2000

První den

8.00 až 9.00 Prezence



9.00 až 9.20 Úvod
9.20 až 10.00 Obraz virové problematiky v roce 2000
10.00 až 10.30 Jaká prostředí dnes tvoří živnou půdu virům
10.30 až 10.45 přestávka
10.45 až 11.15 Nové hrozby a modelové útoky (kryptovirologie)
11.15 až 12.00 Jaké výzvy řeší antivirové a ”IT Security” firmy ?
12.00 až 13.30 přestávka
13.30 až 14.00 ”Horror show”
14.00 až 14.15 Jak se chovají lidé při setkání s virem
14.15 až 14.45 Viry existují (zkušenosti z praxe)
14.45 až 15.15 Zajištění informačních systémů před hackery a viry
15.15 až 15.30 Viry a právo
15.30 až 15.45 přestávka
15.45 až 16.15 Komplexní bezpečnostní řešení
16.15 až 17.00 Diskuse

Druhý den

8.45 až 9.00 Uvítání
9.00 až 9.30 Státní koncepce rozvoje informační společnosti
9.30 až 9.55 Kybernetický prostor se stává realitou
9.55 až 10.20 Rizika života v kybernetickém prostoru
10.20 až 10.50 Ochrana života v kybernetickém prostoru
10.50 až 11.00 přestávka
11.00 až 11.30 Standardizace, regulace, elektronický podpis, zákony v ČR
11.30 až 12.15 Certifikační autorita
12.15 až 13.30 přestávka
13.30 až 14.00 NBÚ a bezpečnost dat ve státní správě
14.00 až 14. 25 ÚSIS a ”digitální kompatibilita” při začleňování ČR do EU
14.25 až 14.45 Problematika bezpečnosti dat pod zorným úhlem členství v NATO
14.50 až 15.00 přestávka
15.00 až 15.20 Vývoj moderní kryptografie
15.20 až 15.50 Hrozba úniku informací v bankovním sektoru
15.50 až 16.20 Praktická aplikace zákonů o ochraně utajovaných skutečností a ochraně osobních údajů
16.20 až 16.45 Diskuse a závěr

V průběhu konference krátce vystoupí čestní hosté –    dipl. ing. Jaroslav Piálek za německý Svaz 
podnikatelů v IS (UVI) a pan Petr Vodvářka, honorární konzul Australského svazu a zástupce AUSTRADE.

SGI společně s IBM a SuSE pro Linux
SGI nabízí podporu pro šest nejdůležitějších distribučních větví Linuxu na platformě Intel IA32 – Red Hat, 

Turbo Linux, SuSE, Mandrake, Debian a Caldera. Pro prostředí Linuxu oznámila několik nových přírůstků.
SGI Internet Server je komplexní a provozně nenáročné řešení navržené pro internetový trh a vycházející 

z platformy systému SGI 1200.
Nové, globální linuxové služby zahrnují osm systémových služeb zaměřených na implementaci a správu 

systému.
Na serverech SGI řady 1000 s OS Linux lze provozovat databázový systém IBM DB2 Universal Database. 

Společnosti IBM a SGI dále spolupracují na optimalizaci DB2 pro Linux na systémech s procesory IA-32 a do 
budoucna i s procesory IA-64. DB2 je první relační databázový systém podporující webové a multimediální 
technologie.

S německým linuxovým specialistou, tedy se společností SuSE, spolupracuje SGI na portaci vysoce 
disponibilního klastrovacího softwaru Iris FailSafe do Linuxu. Tento systém umožní spojit dva nebo více 
linuxových serverů do jednoho klastru tak, že jeden systém okamžitě přejímá zátěž, pokud druhý vypadne. 
FailSafe pro Linux má být k dispozici v druhé polovině tohoto roku.

Advanced Cluster Environment je řešení s nízkými celkovými náklady na vlastnictví (TCO) pro oblast 
náročných výpočtů. Příklady instalace jsou 132procesorový klastr SGI 1400 ve středisku Ohio Supercomputing 
Center a nedávno představený první klastr založený na procesorech Itanium.

SGI má s víceprocesorovými “single image” systémy bohaté zkušenosti. Nejnovějším příkladem může být 
ohlášená instalace superpočítače s 1024 procesory MIPS RISC ve dvou holandských vědeckých institucích. 
Špičkový výkon tohoto systému má být jeden teraflop, tj. 1012 operací za sekundu, a do tří let by měl dosáhnout 



3 Tflops.
SGI, Brno

Na viry s AVP
Slavnostní křest plně lokalizované verze antivirového systému AntiViral Toolkit Pro (AVP) se účastnili ředitel

jeho výrobce, tedy společnosti Kaspersky Lab, I. Hale a její zakladatel a hlavní vývojář Eugen Kaspersky. Kromě
nich o produktu a též o jeho lokální podpoře a službách zákazníkům důkladně poreferovali členové vedení firmy 
PCS Software, která se tohoto úkolu ujala. Zajímavou přednášku o významu antivirů v souvislosti s bezpečností 
na internetu přednesl známý expert v boji s počítačovou kriminalitou doc. Smejkal.

AVP poskytuje antivirovou ochranu na několika úrovních, chrání možná přístupová místa virové nákazy a 
podporuje nejužívanější operační, síťové a poštovní systémy a firewally. Hlavním problémem ale už nejsou jen 
operační systémy; stále více zákazníků začleňuje antivirový engine přímo do svých aplikacích. AVP pracuje s 
protokolem TCP/IP, umožňuje centralizovanou správu v síťovém prostředí a je zaměřen proti šíření virů 
prostřednictvím internetu.

Firma PCS Software se systému AVP věnuje v rámci    portfolia antivirových produktů a služeb DataGuard. 
Podpora a služby jsou v antivirové ochraně klíčové; v této souvislosti je významná i týdenní aktualizace, kterou 
PCS zajišťuje pro AVP.

-abe

Corel a Macromedia
Firma Macromedia oznámila uzavření licenční dohody s firmou Corel o společné podpoře pro technologii 

Macromedia Flash v produktech Corel Linux a CorelDraw 9. Technologie Flash se stala de facto standardem pro
tvorbu multimediálních webových stránek a aplikací.

Corel Linux se stane první linuxovou distribucí, v níž bude standardně začleněna podpora technologie 
Flash. Společnost Corel bude připravovat CorelExporter for Macromedia Flash, filtr pro export grafiky do formátu
Flash. Uživatelé Corelu tak budou moci ukládat grafiku přímo do formátu SWF a v prostředí programu Flash k ní 
přidat animaci, zvukové efekty a interaktivitu. Po dokončení bude Exporter zdarma k dispozici na webových 
stránkách firem Corel i Macromedia.

Digital Media, Olomouc

Oprava
V minulém čísle došlo k uvedení nesprávných údajů v rubrice Knihy. Titul Procesory – aplikace, použití od 

autorů L. Ličeva a Davida Morkuse vydalo nakladatelství Computer Press, Praha 1999 (260 stran, cena 230 Kč, 
v češtině). Autorům i nakladatelství se omlouváme.

-hst

Česká Science Systems
Ke dni 1. 2. 2000 byla místní pobočka významné britské společnosti Science Systems plc, totiž    Science 

Systems (ČR), a. s., koupena současným místním britsko-českým vedením. Původní vlastník si i nadále 
zachoval značný podíl kmenového kapitálu. Nové vedení bude z počátku pokračovat v dosavadním zaměření na
vývoj softwaru na zakázku pro “high-tech” databázové a real-time aplikace. Přitom hodlá stavět na úspěšných 
exportních aktivitách ve Velké Britanii, Německu, Rakousku, Španělsku, Itálii a Latinské Americe a na 
zkušenostech svých vysoce kvalifikovaných inženýrů.

Science Systems (ČR), a. s., Praha

MicroStrategy
Pro rychlé rozhodování

Pořádat tiskové konference na vysokoškolské půdě nebývá časté. Že se tak v únoru stalo na pražské 
katedře kybernetiky, nejmladší katedře FEL ČVUT (a to nejen díky založení teprve před rokem, ale i díky 
průměrnému věku pedagogů – 33 let), však mělo svůj důvod. Katedra totiž navázala úzkou spolupráci s firmou 
MicroStrategy a dostala k dispozici rozsáhlou soupravu jejích softwarových produktů. (Mimochodem, přímo 
v budově, kde dnes sídlí katedra kybernetiky, kdysi přednášel Albert Einstein.)

MicroStrategy Inc. (www.microstrategy.com), která např. za rok 1999 hlásí nárůst obratu o 93 % na 205,3 
milionu USD, se zaměřuje především na podporu rozhodovacích procesů na základě analýzy údajů z rozsáhlých
datových skladů. To by samo o sobě nebylo nic převratně nového, MicroStrategy si však vytkla vyšší cíl: tyto 
prostředky integrovat s dalšími technikami, dnes dostupnými jen jednotlivě, v jeden komplexní nástroj, v němž při
pohledu “zvenčí” jednotlivé složky už ani nerozeznáte. Pro “Intelligent E-Business”, jak firma své řešení 
označuje, dnes nabízí platformu MicroStrategy 6, která umožňuje přímo zpřístupnit výsledky datových analýz 



nejen uvnitř podniku, ale i za jeho hranicemi, tedy i obchodním partnerům, klientům atd. To dovolí právě 
integrace nejrůznějších moderních pojítek, jako je internet, e-mail, mobilní telefon, pager apod. – na důležitých 
rozhodnutích se tak může operativně podílet i manažer momentálně cestující kdesi po světě.

O distribuci a nasazení produktů MicroStrategy se u nás už od roku 1997 starala firma DCB Actuaries and 
Consultants (www.dcb.cz), dříve Democentrum Brno, a to hlavně ve specializovaných oblastech, např. v 
bankovnictví, pojišťovnictví a zdravotnictví. S narůstajícím objemem dodávek se však nadále chce věnovat jen 
roli mezinárodního VAR partnera firmy MicroStrategy; úlohu autorizovaného distributora pro ČR a SR přebírá 
nově založená akciová společnost Insight Strategy (www.insightstrategy.cz).

-he

Seznamte se s novou značkou
Vznik nové obchodní značky GTS, spojující tři silné subjekty na českém telekomunikačním trhu – GTS 

Czech Net, GTS Inec a Dattel –, oznámil na TK 22. února Milan Rusnák, generální ředitel společnosti Global 
TeleSystems (GTS). Podle jeho slov má toto spojení přinést nové, širší portfolio internetových a 
telekomunikačních služeb, jednotnou síť u nás i Evropě, integrovaný obchodní tým i zákaznický servis. Jde o 
první významný přípravný krok GTS směrem k liberalizaci telekomunikačního trhu ČR. Aktivity GTS v České 
republice budou plně zapojeny do evropských aktivit GTS, která poskytuje ve 20 evropských zemích firmám i 
providerům bohatou nabídku širokopásmových, internet/IP a hlasových služeb. Společnost vlastní a provozuje 
největší mezinárodní optickou páteřní síť – největší IP páteř.

GTS Czech Net u nás provozuje neveřejnou telekomunikační síť a nabízí komplexní telekomunikační 
služby (hlasové, faxové,datové, internetové). Firma Dattel provozuje optickou metropolitní síť Metronet a 
veřejnou telekomunikační síť na vymezeném území Prahy (do 1. 1. 2001 je jediným pražským operátorem, který 
má propojovací dohodu s Českým Telecomem). GTS Inec je předním českým poskytovatelem internetových 
služeb s regionální působností, disponujícím silnou národní (NIX) i vlastní mezinárodní (EBONE) konektivitou a 
integrovanou nabídkou služeb.

-hst

Budete na “příjmu”
Společnost Motorola představila další modely řady Motorola Talkabout. Jednoduchý způsob spojení 

s dosahem až 3 km (v závislosti na terénních podmínkách) nabízí krátkovlnná vysílačka Talkabout TA200, která 
při své hmotnosti 200 g a rozměrech (116 x 64 x 22 mm) “spolkne” tři tužkové AA baterie a vydrží v provozu až tři
hodiny, v pohotovostním režimu i dvacet hodin. Displej zobrazuje kanál, kód a provozní stav (8 kanálů a 38 
kódů).

Motorola Talkabout TA288 je menší a lehčí vysílačka, která umožňuje komunikaci i ve skupině na vysoké 
úrovni (technologie “Push-to-Talk”). Výhodou je možnost dobíjení baterie; podle různého vyzváněcího tónu 
poznáme, kdo se s námi chce spojit. Přístroje jsou velmi lehké a dobře se “drží”.

Díky široké nabídce příslušenství si můžete vysílačku přizpůsobit podle svých představ; nabízí se sada 
Hands Free, kterou lze aktivovat hlasem, různé kombinace mikrofonů a sluchátek či různá pouzdra.

Záleží na situaci, zda zvolíte mobilní telefon, nebo v některých případech krátkovlnnou vysílačku.
-hst

Ve hře jsou 4 miliardy
Firma Computer Associates (CA) ohlásila dohodu o akvizici společnosti Sterling Software, jedné z dvaceti 

největších nezávislých dodavatelů softwaru na světě, jehož řešení používá více než 20 000 zákazníků pro 
tvorbu, kontrolu, automatizaci a správu tradičních systémů i systémů eBusiness. Hodnota akvizice je 4 miliardy 
dolarů a proběhne výměnou akcií. Posílí řadu produktů a služeb CA a urychlí jejich dodávání na trh. CA 
(www.ca.com) plánuje doplnit produkty Sterling Software o své přední technologie (včetně vizualizace, neurální
síťové technologie Neugents a řešení pro správu infrastruktury) a poskytnout zákazníkům kompletní a nejlepší 
prostředí pro e-business.

Computer Associates

Spolupráce IBM a Microsoftu
Společnost IBM oznámila svůj záměr usnadnit a pomoci podnikům v integraci aplikací pro Windows 2000. 

Nejde o překvapivý krok, neboť IBM byla partnerem Microsoftu již při celosvětovém uvedení Windows 2000. IBM
přináší vývoj softwaru a bezplatné odborné služby zákazníkům a obchodním partnerům, kteří rozvíjejí aplikace 
Windows 2000 v elektronickém podnikání. Prostřednictvím programu IBM PartnerWorld for Developers mohou 
vývojáři portovat a testovat své aplikace e-business pro Windows 2000 v místech Solutions Partnership Center 
po celém světě. Během prvního čtvrtletí bude veškerý SW připraven pro nové Windows a    nové verze produktů 
budou obsahovat rozhraní pro využití systémových služeb Windows 2000 (např. Active Directory nebo Microsoft 



Management Console). MQSeries a DB2 Universal Database jsou připraveny již nyní.
-hst

CADIS a MechSoft
K našim firmám úspěšně pronikajícím do zahraničí se přidal i známý vývojář strojařských systémů, totiž 

firma CADis. Jméno jeho úspěšné řady produktů MechSoft se stalo základem názvu nové americké společnosti 
MechSoft.com, která bude z texaského Austinu šířit produkty CADisu na severní i jižní části amerického 
kontinentu a “šéfovat” společné firmě. Obsluha “zbytku světa” a vývoj zůstane u nás.

Podepsání dohody se společností MechSoft.com bylo ohlášeno na uživatelské konferenci, kde byly mimo 
jiné načrtnuty i plány dalšího vývoje. Produkty firmy existují už jako nadstavby řady CAD systémů (Actrix, 
AutoCAD, AutoCAD LT, IntelliCAD, Mechanical Desktop, Solid Edge, SolidWorks, think3, Unigraphics a Vellum 
Solids) a záběr původního výlučného partnera Autodesku se bude zřejmě i dále rozšiřovat. Po technické stránce 
půjde zejména o ještě dokonalejší podporu pro typicky strojařské funkce, tedy pro knihovny dílů a výpočtů, 
nejnovějším záměrem (logicky odpovídajícím typickému pracovnímu postupu konstruktéra) je i podpora pro 
optimalizaci – nejprve cenová, posléze i hmotnostní a pevnostní.

-abe

Unisys rekordně
Není příliš známo, že při celosvětové premiéře síťových Windows 2000 se vedle softwaru vyznamenal také 

hardware. Předváděná aplikace (Amadeus/ITA pro vyhledávání a minimalizaci dopravních cest, pod Windows 
2000 Datacenter Server) totiž běžela na serveru Unisys ES7000 (více viz Chip 2/00), který při té příležitosti 
prokázal téměř lineární škálovatelnost, tj. konstantně rostoucí výkon při přidávání dalších procesorů. Při 
přechodu z osmi na 12 a pak na 16 procesorů tak narůstal počet uskutečněných analýz ze 4,3 na 6,4 a na 8,5 
miliardy za den.

Že o tuto novinku bude zájem, jistě naznačuje i připravovaná dohoda se společností Compaq – v brzké 
době má Compaq dodávat 32procesorové systémy Unisys s architekturou CMP pod značkou Compaq ProLiant   
a oba partneři si od tohoto kroku slibují v příštích dvou letech celkový přínos v hodnotě 400 milionů USD.

A když je řeč o penězích: také akcionáři Unisysu asi hledí do budoucnosti optimisticky. Za lońský rok (a    to 
ještě ES7000 nebyl ve hře) vykázala společnost čistý příjem 510,7 milionu USD, což reprezentuje zisk na jednu 
akcii ve výši 1,59 USD, tedy nárůst 57 % ve srovnání s rokem 1998.

-he

Distribuční smlouva uzavřena
Na společné TK Sybase Open Day 7. března 2000 oznámily společnosti Sybase a soft-tronik uzavření 

distribuční smlouvy: Soft-tronik u nás bude distribuovat kompletní sortiment produktů společnosti Sybase. 
Sybase (http://www.sybase.cz) od tohoto kroku očekává především rozšíření prodejního kanálu, zefektivnění 
logistiky distribuce produktů a vytvoření nových obchodních příležitostí. Partneři Sybase tak získají kvalitní a 
jednotný distribuční kanál. Firma soft-tronik (www.soft-tronik.cz) působí na českém trhu s IT jako value added 
distributor a zastupuje přední světové producenty v oblastech sítí, komunikací, Unixu a databází (mj. 3Com, 
APC, IBM, Lotus, Motorola, Novell, Sun Microsystems), kromě vlastních produktů nabízí i know-how v oblasti 
enterprise databází a širokou oblast služeb, například možnost “profinancování” rozsáhlejších projektů partnerů 
Sybase.

Soft-tronik nedávno získal statut distributora pro oblast datových služeb poskytovaných společností Český 
Telecom (ČT) a doplnil tak své portfolio nabízených produktů a služeb o část umožňující nabídnout obchodním 
partnerům komplexní řešení v oblasti networkingu.

-hst

Co je nového u Xeroxu…
Na tiskové konferenci firmy Xerox dne 14. 3. 2000 představil Martin Binder, Operations Channels Manager 

ČR & SR, nové cenově zajímavé produkty pro trh SOHO – multifunkční zařízení pro barevný inkoustový tisk 
nazvané Work Centre XK35c (současně funguje jako barevná kopírka a skener, v ceně od 14 980 Kč), 
multifunkční barevnou inkoustovou tiskárnu Work Centre 470cx/480cx (umožňující barevné kopírování, 
skenování a faxování/ PC faxování, od 15 940 Kč), multifunkční Work Centre 385, které obsahuje laserovou 
tiskárnu, fax, kopírku a skener (od 22 480 Kč), a Work Centre F170 (inkoustová kopírka, fax s externím 
sluchátkem a modem 14,4 Kb/s; na český trh bude uveden během měsíce; cena by měla být pod 10 000 Kč bez 
DPH).

Oznámil také uvedení nové modelové řady monochromatických laserových tiskáren DocuPrint N, určených 
pro střední a velké skupiny uživatelů,    s vyšší rychlostí, lepší manipulací s papírem a vyšší produktivitou. 
K těmto modelům se řadí DocuPrint N2125 (A4, nástupce N17), N2025/2825 (A4, s možností tisku na A3, 



nástupce N17), N3225 a N4025 (A3, nástupce N32/N40). Všechny tyto modely mají ve výbavě stejné 
příslušenství (32MB RAM, Adobe Postscript 3, 10/100BaseT Ethernet, USB port, 1200 x 1200 dpi, nový firmware
Xlite 2.0, SW, duplex, HDD, Sorte Finisher, velkokapacitní zásobník) s možností dalšího rozšíření.

Jak Martin Binder uvedl, společnost Xerox jako jedna z mála firem u nás má dnes zcela kompletní portfolio 
a od druhého čtvrtletí bude do její produktové řady plně zapojena produktová řada Tektronixu, která u nás zatím 
působí relativně odděleně – speciální distributoři (PS PRO, s. r. o., a CDS) zůstanou zachováni. Pro tento rok 
není plánováno další rozšíření distributorů (Konsigna, Expert & Partner, TH System Czech, s. r. o.).

K dalším změnám se řadí zařazení Channels SR do organizační struktury Xerox Channels ČR, s. r. o.;    
firma Channels SR doposud působila samostatně.

Zmíněna byla také nová etapa spolupráce, nové joint-venture firmy Sharp s FujiXerox v Japonsku (SFX) – 
od druhého čtvrtletí tohoto roku bude tato forma spolupráce zahájena zejména v oblasti inkoustových 
multifunkčních zařízení (faxy, inkoustové kopírky).

-hst

Termín prodloužen
V Chipu 3/00 jsme vás v této rubrice seznámili se soutěží Mládí a vědění, kterou pro školní žákovské týmy 

(čtyř- až osmičlenné, věk od 12 do 19 let) vyhlásila firma Siemens. Prvním úkolem v soutěži je odpovědět 
jednoduchými prostředky, jako je papír, tužka, látka, fotografie, barvy ap., na otázku “Co to jsou multimédia?”. 
Vzhledem k velkému zájmu byl termín pro zaslání prací prodloužen do 2. června 2000. Na adrese 
siemens.multimediaprojekt@pressin.cz jsou k dispozici bližší informace.

-he

Úspěšný rok Actebisu
I přes krátkou dobu své existence může být s finančními výsledky za rok 1999 spokojena jedna z předních 

českých distribučních firem – společnost Actebis Computer, s. r. o. Díky výbornému přijetí značky Targa na 
českém trhu, zvláště pokud jde o monitory, a díky distribučním smlouvám s patnácti předními výrobci byly v roce 
1999 realizovány    tržby v celkové výši 865,7 mil. Kč. Velkou část obratu (zhruba 60 %) tvořila distribuce 
komponent od světových výrobců, přibližně 30 % výrobky s vlastní značkou Targa.

Celosvětově dosáhl Actebis Holding obratu 3,66 mld. USD, ke konci finančního roku vyvíjel aktivity ve 
dvanácti zemích a v Evropě obsadil 4. místo (umístil se za firmami Computer 2000, Ingram Micro a CHS).

Actebis Computer, s. r. o.

Nová technologie IBM AS/400
Společnost IBM oznámila novou technologii AS/400 PASE (Portable Application Solutions Environment), 

která podstatně rozšiřuje přenositelnost při provozování unixových aplikací na AS/400. Rozšiřuje možnosti 
integrace ústředních aplikačních sad (ERP – Enterprise Resource Planning, plánování podnikových zdrojů) 
s aplikacemi e-businessu a BI (Business Intelligence) a s aplikacemi pro řízení dodavatelských řetězců a vztahů 
k zákazníkům na jediný vícefunkční server.

Aplikace nasazené s použitím PASE pracují na AS/400 v nativním kódu a tak plně využívají výhod jeho 
souborových systémů, zabezpečení a databáze DB2 Universal Database for AS/400. AS/400 PASE je pro 
všechny servery AS/400e k dispozici okamžitě v rámci dodávky OS/400 Version 4 Release 4.

IBM

Začalo to vodovodem
Povšiml si toho už před lety, tuším, Miroslav Horníček v souvislosti s rozhlasem a televizí. Budu ho citovat 

po paměti, a tudíž nepřesně, ale šlo v podstatě o následující postřeh: Dokud si lidé museli do svých domovů 
nosit vodu ze studny ve vlastních rukou či na zádech, dokázali si jí vážit a neplýtvali jí. Vše změnil vynález 
vodovodu. Otočíme kohoutkem, voda teče sama od sebe – a už se často ani nenamáháme ji včas zavřít. 
Tekoucí voda se zkrátka stala samozřejmostí nehodnou větší pozornosti pána tvorstva.

A stejně se chováme i k dalším statkům, které nám technika přinesla až pod    nos. Otočíme knoflíkem rádia
a hudba teče a teče, často jedním uchem tam a druhým ven; kde jsou ty časy, kdy se za muzikou muselo jít na 
koncert – tam se pak ale opravdu poslouchalo! Kvůli zážitku z kina či z divadla jsme kdysi také museli podstoupit
trochu nepohodlí; dnes už většině z nás stačí na kanapi a v teplákách stisknout tlačítko dálkového ovládání 
televizoru – se stejným výsledkem: staráme se přitom víc o přísun lahváčů a čipsů    než o děj představení (o 
věčném přepínání z kanálu na kanál ani nemluvě).

Pokud se nepletu, nějak tak to Horníček psal ještě v době předpočítačové. Teď jsme se dočkali informační 
dálnice vedoucí až na náš stůl, a vše se opakuje v ještě daleko zrůdnější podobě: stačí stisk několika tlačítek, a 
tečou informace, samozřejmě většinou zase do prázdna. Jejich hodnotu jsme dokázali ocenit snad naposled 
tehdy, kdy jsme si dělali výpisky z knížek – ona “nesnesitelná lehkost informačního bytí”, kterou nám přinesl 



internet, se na nás ošklivě podepsala ve formě lehkovážného těkání po spoustě často jen zdánlivě souvisejících 
a často nezaručených údajů, jimiž všeobjímající pavučina přetéká (ostatně, chodili byste “surfovat” do univerzitní
knihovny?).

Ale snad nejhorší dopady na naši kulturnost přinesla elektronická pošta. Ve všech výše popsaných 
případech jsme totiž byli jen pasivními konzumenty, a nemohli jsme tedy věci vlastním lemplovstvím příliš ublížit. 
S e-mailem je to něco jiného, tady už se můžeme aktivně zúčastnit    tvorby “informační tekutiny” – a denně se v 
mailových schránkách přesvědčujeme, jak strašlivý nástroj se tak kdejakým nedoukům a “bordelářům” dostal do 
rukou. (Jak to říkal jiný klasik, Jan Werich: kdysi umělo málo lidí psát, ale ti, co uměli psát, ti uměli psát!)

Je to zase ta stará písnička – když jsme dřív museli dopis napsat na papír, zalepit ho do obálky a odnést na
poštu, věnovali jsme jeho obsahu i formě jistou péči. Dnes, v době “fast foodů” a nejrůznějších jiných rychlovek, 
jsme co chvíli zaplavováni takovou spoustou někdy i takřka nedešifrovatelných zpráv, že se citlivějším jedincům 
zvedá žaludek. Sám doufám, že se jednou konečně odhodlám k tomu, abych, až uvidím “mejl”, který po sobě 
odesilatel chrlící překlepy evidentně ani jednou nepřečetl, rovnou ten maglajz smazal. Nemluvím teď o 
gramatických chybách – těch je sice také požehnaně – ale uznávám, že ne každý musel mít zrovna jedničku z 
češtiny. Uráží mě však, když někomu nestojím ani za to, aby před stiskem tlačítka Send alespoň zvedl oči od 
klávesnice...

A co teprve to naše nešťastné kódování češtiny! Začali jsme psát “bez hacku a carek” z opatrnosti, hlavně 
proto, aby se příjemce při nedokonalosti zúčastněných prostředků aspoň trochu ve zprávě vyznal – a zvykli jsme
si na to. Ale přiznejme si, že dnes to i v případech, kdy to není nutné, děláme z pohodlnosti; jsme zkrátka už 
natolik líní (neříkejte, proboha, že tím šetříte drahocenný čas!), že nám přijde zatěžko i sáhnout prstem výše na 
horní řadu kláves. Přivodili jsme si přitom také nepříjemný návyk – sám jsem se jednou při tomto nezpůsobu 
psaní přistihl až v půlce příspěvku pro Chip...

Dalo by se ještě dlouho hořekovat, třeba už jen proto, že psaním bez diakritiky se v češtině může i zcela 
zkreslit smysl sdělení – ale ono je to stejně každému jedno, není-liž pravda? A tak mi závěrem dovolte, abych 
vás už jen pozdravil ve stylu moderní elektronické komunikace (aniž bych tím chtěl jakkoli zpochybňovat vaše 
hygienické návyky):

Mějte se dobře.
milos.helcl@vogel.cz


